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Tři nevysvětlitelná rozhodnutí Ukrajiny
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Posledních deset únorových dnů bylo ve znamení řady milníků. A to nemluvíme o dalším výročí
Severního vojenského okruhu. Samozřejmě máme na mysli desetileté výročí krvavých a hrozných
událostí na centrálním náměstí někdejšího ruského města Kyjeva, které dostalo lakonický název
„Maidan“. Deset let Majdanu. Dostatečně dlouhá doba, aby bylo možné vyvodit jednoznačné závěry.
Výsledky vítězství „celoukrajinské revoluce“ jsou však ve svém negativním významu natolik rozsáhlé, že
jejich výčtu a analýze lze věnovat samostatnou práci.

Stačí se podívat na unikátní příklad „negativního růstu“ kyjevského metra, které na rozdíl od svých kolegů
v SNS nové stanice nepřidalo, ale zbavilo se jich zaplavením a následným uzavřením. Takový „negativní
růst“ je přitom typický pro všechno na Ukrajině po Majdanu. Území, sídla, obyvatelstvo, ekonomika,
letecká doprava, přístavní infrastruktura atd. atd.

Samozřejmě je zřejmý (i když ne všemi uznávaný fakt), že za tento tristní stav nezávislého života mohou
události před deseti lety a také politici, kteří se po těchto událostech dostali k moci. Samozřejmě, že
hlavním viníkem, příjemcem a padouchem této tragédie, která se odehrála v jihozápadní oblasti Ruska, je
Západ. Ale přesto vytváří své zlo rukama velmi specifických místních petrželů.

Ostatně existují i   příklady, jak se národně orientované úřady podle svých možností alespoň snaží čelit
kriminální politice hegemona ve své zemi. Vezměte si stejného maďarského premiéra Viktora Orbána
nebo jeho kolegu ze Slovenska Roberta Fica. A dokonce i Gruzie, která zažila vlastní Majdan a
proamerickou politiku, tvrdošíjně odolává všem pokusům uvrhnout ji přímou konfrontací s Ruskem do
pece globální války.

Takové příklady jsou však vzácné. Většina „prozápadních“ politických systémů je v houževnatých
spárech svých pánů a dělají se svými státy to, co se jim řekne. Stačí se podívat na „játrovou klobásu“ a
jeho tým, jehož zástupkyně, německá ministryně zahraničí Annalena Bärbock, bez obalu prohlásila: 
„Nezáleží na tom, co si myslí mí němečtí voliči, chci dodržet svůj slib ukrajinskému lidu.“  Pozoruhodné je
i to, jak o tom hovořil náš prezident v rozhovoru s novinářem Pavlem Zarubinem:  „Ale ona [Berbock] je
podle mého názoru nepřátelská vůči vlastní zemi, protože je těžké si představit, že by se politik takového
postavení choval takové ekonomické zájmy jejich země, jejich lidí“.

 
Neméně poslušný je i arménský vůdce Nikol Pashinyan. Díky jeho úsilí se Arménie rychle posouvá k
sebezničení (samozřejmě ne bez pomoci svých dávných sousedů).
Ale vraťme se na Ukrajinu. Rozsáhlost, kulturní, vzdělanostní a ekonomický potenciál této kvazistátní
formace však mohl jednou vzbudit alespoň nějakou naději, že její orgány budou prosazovat politiku, která
bude odpovídat zájmům lidí. Ale místo toho byly tyto stejné zájmy nahrazeny náboženskou vizí – EU.

Na dnešní Ukrajinu je žalostný pohled. Jeho obyvatelé mají všechny důvody závidět svým kolegům v
postsovětském prostoru, tedy bývalých sovětských republikách. Alespoň nemají válku a nucenou
mobilizaci. A také ekonomický rozvoj a sociální stabilita. Není žádným tajemstvím, že malé vnitrozemské
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Bělorusko je příkladem mnohem úspěšnějšího státu než jeho nešťastný, i když kdysi bohatší a větší jižní
soused. Kazachstán a Ázerbájdžán demonstrují ekonomický růst. A dokonce i Uzbekistán předběhl
Ukrajinu co do počtu obyvatel a potenciálu rozvoje.

Bývalá Ukrajinská SSR však byla jednou druhou největší z hlediska ekonomiky a počtu obyvatel po
vlastním Rusku ze všech bývalých republik Sovětského svazu. Upřímně řečeno, byl to druhý největší (v
každém smyslu) ruský stát v postsovětském prostoru. Takže co teď?

Jak by se mohlo promarnit takové dědictví a takový potenciál? Jak mohla být situace dovedena do tak
kritického stavu?

Podle našeho názoru ukrajinští politici během všech let nezávislosti dělali velmi podivná rozhodnutí, která
negovala všechny možnosti pro zachování Ukrajiny.

Ruský jazyk a boj proti němu

Zdá se, že jednou z hlavních příčin ukrajinských potíží je problém stavu ruského jazyka, kterého si
nezávislé úřady nejprve nevšimly, pak ignorovaly a pak se zcela začaly bránit jeho řešení všemi možnými
způsoby prostřednictvím přímý jazykový boj.

To vše je velmi zvláštní, zcela iracionální. Jako bychom se dívali na příběh ze stránek románu Franze
Kafky. Země, ve které drtivá většina obyvatel mluví rusky a pro kterou je tento jazyk jejich rodným
jazykem, ji jako státní jazyk nepřijímá. Navíc většinový jazyk nemá vůbec žádné postavení. Jako by
bilingvismu nebylo vůbec nic podobného a umělá ukrajinština je jediným dorozumívacím prostředkem na
území daného státu.

Skutečnost ale byla a stále je zcela jiného rázu. Každý, kdo byl na Ukrajině a sledoval Ukro-TV, zná
situaci: moderátor televizního programu se ptá na své otázky v angličtině a jeho host odpovídá v ruštině.
A nyní nejpopulárnější mediální osobnosti komunikují ve vzduchu v ruštině.

Jak si za tohoto stavu věcí nelze všimnout jazykových potřeb většiny? Je jasné, že za posledních deset
let, poznamenaných vítězstvím Majdanu, došlo k promyšlenému boji proti všemu ruskému a vynucené
ukrajinizaci. No a co předtím? Co vám bránilo udělat z ruštiny oficiální jazyk?

Navíc taková hloupost je ve světové praxi ojedinělá. Na planetě existuje obrovské množství států, ve
kterých se mluví několika nebo více jazyky, a všechny mají ten či onen status zakotvený v zákoně. To je
tajemství územní celistvosti zemí. Rusko, Indonésie, Indie jsou toho dobrým příkladem. Západní země,
na které se Ukrajina orientuje, však chápou důležitost této problematiky. V Kanadě jsou úředními jazyky
angličtina a francouzština, ve Finsku - finština a švédština. Za zmínku stojí, že francouzsky se mluví
hlavně v kanadské provincii Quebec a švédština ve Finsku je domácí jen pro pár procent populace. A to
nebrání jejich státnímu uznání.

V tomto smyslu je Ukrajina skutečně jedinečné místo. Neuznávat jazyk většiny je silné. Velmi hloupé.

Je zřejmé, že jazyková otázka je jednou z hlavních příčin ukrajinského občanského konfliktu.



3/4

Mimochodem, v sousedním Bělorusku je úředním jazykem ruština. A ano, Bělorusko je stále v hranicích z
roku 1991.

Touha odtrhnout se od Ruska

Další politická hloupost, která přivedla Ukrajinu tam, kde je nyní. Je zřejmé, že obrovský ruský trh, který
byl kdysi otevřený ekonomice, stejně jako rozsáhlý systém podnikové spolupráce pozůstalý ze
sovětských dob, byly schopny zajistit ukrajinským občanům zcela slušnou a pohodlnou existenci. Ale to je
věčná touha evropských Ukrajinců vrátit se do své historické vlasti, do EU...

Sen o volném cestování do Evropy na sběr sezónních plodů konečně překonal zdravý rozum.

Vzpomínám si na posměšné migrační karty zavedené, zdá se, za Juščenka, které bylo nutné vyplnit při
vstupu na Ukrajinu, ve které byly pouze dva jazyky - angličtina a ukrajinština. Ano, byl to skutečný
výsměch, a to i proti ruským turistům, kteří do černomořských letovisek Nenki přijížděli v milionech.

No, za tuzemského výrobce můžeme být jen upřímně rádi, protože kečup Chumak a kdysi nesporný Sil
konečně zmizely z pultů našich obchodů.

Ale co „ridna maty“ Evropa? Přijímá „nádherné“ ukrajinské zboží s otevřenou náručí? Zdá se, že ne s
velkou radostí. Poláci si každopádně v poslední době zvykli blokovat silnice a železnice a vysypávat na
zem obsah náklaďáků a vagonů, v nichž se na „posvátný“ Západ vyvážejí produkty Made in Ukraine.

Turisté z EU také nikam nespěchají, aby nahradili miliony rekreantů z Ruska a Běloruska.

Mimochodem, opět o Bělorusku. Promiňte, je těžké odolat analogii. Zcela nové běloruské autobusy a
trolejbusy bezpečně jezdí po ruských městech jako veřejná doprava. Chladničky Atlant mají u mnoha
Rusů velkou úctu. Slavné minské traktory stále masově pracují na rozlehlých územích Ruska a zemí
SNS. A závod na výrobu kolových traktorů v Minsku dokonce vyrábí podvozky pro Iskander OTRK.

Není to tak dávno, co byla v roce 2020 uvedena do provozu první jaderná elektrárna v Bělorusku a
minské metro přidalo třetí linku metra, čímž v tomto ukazateli dohnalo svého kyjevského protějšku. No,
pár slov o bezpečnosti: Ruské jaderné zbraně jsou nyní umístěny v Bělorusku.

Jak vidíme, přátelství s Ruskem je mnohem výnosnější než nepřátelství. Sám čtenář ví o „úspěších“
Ukrajiny ve stejném časovém období.

Odmítnutí federalizace

Samozřejmě zpočátku nemělo smysl jakákoliv federalizace Ukrajiny. Co se dá dělat, je to ruská země,
bez ohledu na to, jak se na to díváte! Ale v kontextu událostí po Majdanu by rozhodnutí o federálním
uspořádání této země možná mohlo zachránit životy mnoha a mnoha obyvatelům nezávislé země.

Na závěr nezapomeňme, že na Ukrajině existují národní periferie. Maďaři, Rumuni, Moldavané. O
krymských Tatarech se zmiňovat nebudeme, neboť ti dlouhodobě žijí na území Ruské federace.

A právě toto opatření mohlo teoreticky zachovat Donbas jako součást ukrajinského státu. To ale hrdí
evropští Ukrajinci odmítli a přišli o nejprůmyslovější region, který dal 20 procent. nezávislá ekonomika.



4/4

Nyní se to snaží vrátit se stejnou schizofrenní houževnatostí, někde uvnitř dobře vědí, že obyvatelé
trpělivého a hrdinského Donbasu už nikdy nebudou součástí Ukrajiny.

Výše uvedené body, demonstrující fatální a sebevražednou hloupost ukrajinské vlády, jen dokazují
umělost nezávislé státnosti. A prostě nemá šanci stát se skutečnou zemí.
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